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Protokół z XIII posiedzenia Komitetu Monitorującego 
Program Operacyjny „Rybactwo i Morze”

Termin XIII posiedzenia KM: 20 listopada 2023 r. 
Miejsce spotkania: siedziba MRiRW, ul. Wspólna 30, Warszawa, 

sala Wzorcownia.
Spotkanie w formule hybrydowej

W XIII posiedzeniu Komitetu Monitorującego Program Operacyjny „Rybactwo 
i Morze” wzięły udział następujące osoby:

I. Komisja Europejska:

1) Pani Alenka Kampl, Head of Unit for Structural Support, Atlantic, North 
Sea, Baltic Sea and Outermost Regions, DG MARE, 

2) Pani Katarzyna Plucińska, Programme manager for the Polish 
EMFF/EMFAF programmes.

II. Departament Rybołówstwa, MRiRW,

3) Pani Magdalena Zasępa, Dyrektor,
4) Pan Wojciech Wojtyra, Z-ca Dyrektora,
5) Pani Edyta Kosobucka - Markiewicz, Z-ca Dyrektora, 
6) Pan Igor Wawrzyniak,
7) Pan Adam Sudyk,
8) Pani Edyta Dzwonkowska
9) Pan Zbigniew Kollesiński,
10)Pani Anna Jendral, 
11)Pani Aleksandra Jutkiewicz, 
12) Pan Tomasz Owczarek, 
13)Pani Katarzyna Kamińska, 
14)Pan Paweł Łazarski, 
15)Pan Piotr Słowik, 
16)Pani Barbara Lewkowska, 
17)Pan Filip Podgórski, 
18)Pani Aleksandra Kwaśniewska, 
19)Pani Anna Rokosz, 
20)Pani Justyna Radzewicz,
21)Pani Joanna Żurawska – Łagoda,
22)Pani Monika Burda,
23)Pani Marta Kaniewska – Królak,
24)Pani Paulina Wróblewska,
25)Pani Justyna Szumlicz;
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III. Departament Pomocy Technicznej i Promocji, MRRW:

26) Pani Justyna Adamska, Dyrektor,
27) Pani Marta Szulfer, 
28) Pan Roman Pitera; 

IV. Departament Płatności Bezpośrednich:
29)Pani Joanna Horyza;

V. Pozostali członkowie i obserwatorzy KM:

30)Pani Ewelina Kopyczyńska, Ministerstwo Klimatu i Środowiska,
31)Pan Tomasz Kuśnierek, z-ca Prezesa ARiMR,
32)Pan Bartłomiej Kandziak, Dyrektor Departamentu Wsparcia Rybactwa, 

ARiMR, 
33)Pani Agnieszka Kijas - Wiczołek, Ministerstwo Finansów,
34)Pani Agnieszka Mazurek, Ministerstwo Finansów,
35)Pani Agnieszka Szymczak, Ministerstwo Finansów,
36)Pani Małgorzata Bogucka - Szymalska, Ministerstwo Infrastruktury,
37)Pan Tomasz Łuczkiewicz, Główny Inspektorat Rybołówstwa 

Morskiego,
38)Pan Kamil Wojnar - PGW Wody Polskie,
39)Pan Olgierd Kustosz, Wicemarszałek Województwa 

Zachodniopomorskiego,
40)Pani Joanna Szlinder – Richert, MIR - PIB,
41)Pan Ireneusz Wójcik, MIR - PIB,
42)Pan Andrzej Dowgiałło, MIR - PIB,
43)Pan Grzegorz Dietrich, Dyrektor Instytutu Rybactwa Śródlądowego,
44)Pani Agnieszka Napiórkowska - Krzebietke, Instytut Rybactwa 

Śródlądowego,
45)Pan Tomasz Czerwiński, Instytut Rybactwa Śródlądowego,
46)Pan Maciej Karaś, Prezes Zarządu Portu Morskiego w Ustce,
47)Pan Emil Remisz, Północnoatlantycka Organizacja Producentów,
48)Pan Andrzej Abramczyk, Związek Producentów Ryb – Organizacja 

Producentów,
49)Pan Lech Staniszewski, Związek Producentów Ryb – Organizacja 

Producentów,
50)Pan Paweł Wielgosz, Polski Karp Sp. z o.o.,
51)Pan Zbigniew Szczepański, Towarzystwo Promocji Ryb Pan Karp,
52)Pani Anna Pyć, Stowarzyszenie Producentów Ryb Łososiowatych,
53)Pan Ziemowit Pirtań, Stowarzyszenie Producentów Ryb 

Łososiowatych,
54) Pani Małgorzata Pawliszak, Polskie Stowarzyszenie Przetwórców 

Ryb,
55)Pani Arletta Kramska, Polskie Stowarzyszenie Przetwórców Ryb,
56)Pan Mirosław Purzycki, Organizacja producentów Ryb Jesiotrowatych,
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57)Pan Tomasz Ciesielski, Organizacja producentów Ryb Jesiotrowatych,
58)Pan Jarosław Korytowski, Prezes Zarządu Kaiser Caviar Sp. z o.o.,
59)Pan Jakub Roszuk, LGR „Opolszczyzna”,
60)Pani Justyna Zajchowska, WWF Polska,
61)Pani Sylwia Migdał – Leszczyńska, WWF Polska,
62)Pan Hubert Świątek, Prezes Pomorskiej Organizacji Producentów 

„Arka”,
63)Pan Marek Waniewski, OPR Bałtyk,
64)Pan Paweł Kuźmicki, Szczecińska Grupa Producentów Ryb,
65)Pan Jacek Wittbrodt, Prezes Zrzeszenia Rybaków Morskich – 

Organizacji Producentów,
66)Pan Marcin Mojsiewicz, Organizacja Producentów Ryb Bałtyk, 
67)Pan Marcin Jodko, Prezes Zarządu KIPR Ustka,
68)Pan Marek Szypulski, Darłowska Grupa Producentów Ryb 

i Armatorów Łodzi Rybackich,
69)Pani Małgorzata Chinc, Stowarzyszenie Rybaków Łodziowych 

Mierzeja, 
70)Pan Andrzej Wiśniewski, Lokalna Grupa Rybacka „Zalew Wiślany”,
71)Pan Jacek Kowalczyk, Wolińskie Stowarzyszenie Rybaków, 
72)Pan Tomasz Hamala, Wolińskie Stowarzyszenie Rybaków, 
73)Pan  Daniel Lessnau, Północnokaszubska Lokalna Grupa Rybacka,
74)Pan Bogusław Adamów, Mieleńska Lokalna Grupa Rybacka,
75)Pan Marcin Wiśniewski, Polski Związek Wędkarski,
76)Pan Paweł Zalewski, Politechnika Morska w Szczecinie,
77)Pan Krzysztof Berest, Urząd Marszałkowski Województwa 

Zachodniopomorskiego,
78)Pan Tomasz Grudniewski, tłumacz,
79) Pan Marcin Turski, tłumacz.

Spotkanie otworzyła Pani Magdalena Zasępa, Dyrektor Departamentu Rybołówstwa 
MRIRW. Pani Dyrektor skierowała słowa powitania do obecnych na posiedzeniu 
przedstawicieli KE, sektora rybackiego oraz wszystkich obecnych członków 
i zastępców członków KM PO RYBY 2014 - 2020. 

Pani Dyrektor wskazała na jeden z celów Komitetu Monitorującego, jakim jest 
przegląd wdrażania PO RYBY 2014 – 2020. Dodała, iż PO RYBY 2014 – 2020 
dobiega końca zatem ważne jest, aby ocenić jego efekty i zmierzyć się z oceną 
ryzyka dla tego programu. Pani Dyrektor poinformowała o prezentacjach 
zaplanowanych do wygłoszenia podczas XIII posiedzenia KM tj.:

1) Prezentacja ARiMR dotycząca stanu realizacji Programu Operacyjnego 
„Rybactwo i Morze”; 

2) Informacja na temat stanu wdrażania Priorytetu 4 PO RYBY 2014 – 2020 
(Edyta Kosobucka - Markiewicz - MRiRW);
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3) Prezentacje dotyczące projektów innowacyjnych realizowanych w ramach PO 
RYBY 2014 – 2020 przedstawione przez:

 Pana Profesora Andrzeja Dowgiałło – przedstawiciela Morskiego Instytutu 
Rybackiego – Państwowego Instytutu Badawczego,

 Pana Profesora Pawła Zalewskiego – przedstawiciela Politechniki Morskiej 
w Szczecinie,

 Pana Dyrektora Marcina Wiśniewski – przedstawiciela Polskiego Związku 
Wędkarskiego – Okręg w Poznaniu.

4) Prezentacja na temat przygotowania do zamknięcia PO RYBY 2014 – 2020 
(Edyta Kosobucka - Markiewicz - MRiRW);

5) Informacja w zakresie stanu prac nad wdrażaniem programu Fundusze 
Europejskie dla Rybactwa (Anna Jendral - MRiRW); 

6) Informacja na temat szkoleń z zakresu stosowania Karty Praw Podstawowych 
Unii Europejskiej oraz Konwencji ONZ o prawach osób niepełnosprawnych 
(Małgorzata Marciniuk - MRiRW). 

Przedstawienie tej informacji wynika z faktu, iż Polska nie wypełniła swoich 
obowiązków w zakresie stosowania ww. dokumentów i tym samym jest 
zobowiązana, decyzją KE, do szczególnego traktowania spraw wynikających z 
Karty Praw Podstawowych Unii Europejskiej oraz Konwencji ONZ o prawach 
osób niepełnosprawnych.

Pani Alenka Kampl (KE) podkreśliła, iż spotkanie KM jest istotne, gdyż jest ostatnim 
spotkaniem przed zakończeniem PO RYBY 2014 – 2020.  Zwróciła uwagę na 
konieczność dochowania starań, aby PO RYBY 2014 – 2020 zakończył się 
sukcesem. Przedstawicielka KE wyraziła nadzieję, iż PO RYBY 2014 – 2020 
przyczyni się do osiągnięcia celów na poziomie UE, które będą stanowiły ważne 
odniesienie dla przyszłego ewentualnego programu w ramach nadchodzącej dyskusji 
budżetowej nad kolejnymi wieloletnimi ramami finansowymi  na lata 2028-2034.

Stwierdzenie kworum XIII posiedzenia KM 

W następnej kolejności Sekretariat KM PO RYBY 2014 - 2020 na prośbę Pani 
Dyrektor Magdaleny Zasępy przekazał informację na temat kworum podczas XIII 
posiedzenia KM, potwierdzając, iż zostało ono zachowane. 

Zatwierdzenie porządku obrad XIII posiedzenia KM 

Porządek obrad (Agenda) XIII posiedzenia KM została jednomyślnie przyjęta wobec 
braku głosów przeciwnych.

Informacja Sekretariatu KM PO RYBY 2014 - 2020 na temat przyjęcia protokołu 
z XII posiedzenia KM PO RYBY 2014 - 2020 oraz uchwał przyjętych w trybie 
obiegowym od ostatniego posiedzenia KM (załącznik nr 1 do protokołu):
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Pan Paweł Łazarski (MRiRW) poinformował, iż protokół z XII posiedzenia Komitetu 
Monitorującego, które odbyło się w dniu 31 sierpnia 2022 r., został przekazany 
do członków KM drogą elektroniczną w dniu 16.11.2022 celem zgłoszenia uwag. 
Do projektu protokołu zostały zgłoszone uwagi redakcyjne przez Komisję Europejską, 
które zostały uwzględnione. Ostateczny tekst protokołu został przekazany drogą 
mailową do członków KM w dniu 7.12.2022 r. 

Ponadto, od ostatniego posiedzenia KM PO RYBY 2014 – 2020 w trybie obiegowym 
zostały przyjęte następujące uchwały:

 uchwała nr 1/2023 z dnia 25 kwietnia 2023 r. w sprawie zaopiniowania 
propozycji zmiany Programu Operacyjnego „Rybactwo i Morze” na lata 2014-
2020,

 uchwała nr 2/2023 z dnia 31 maja 2023 r. w sprawie zatwierdzenia 
Sprawozdania rocznego z realizacji Programu Operacyjnego „Rybactwo i 
Morze” w roku 2022,

 uchwała nr 3/2023 z dnia 24 października 2023 r. zmieniająca uchwałę 
w sprawie przyjęcia Regulaminu pracy Komitetu Monitorującego Program 
Operacyjny „Rybactwo i Morze”,

 uchwała nr 4/2023 z dnia 24 października 2023 r. w sprawie ogłoszenia tekstu 
jednolitego Regulaminu pracy Komitetu Monitorującego Program Operacyjny 
„Rybactwo i Morze”.

W następnej kolejności, Pan Dyrektor Bartłomiej Kandziak (ARiMR) przedstawił 
prezentację dotyczącą stanu realizacji Programu Operacyjnego „Rybactwo i Morze” 
(załącznik nr 2 do protokołu).

Po prezentacji ARiMR, Pani Edyta Kosobucka, Z-ca Dyrektora Departamentu 
Rybołówstwa MRiRW przedstawiła informację na temat aktualnego stanu realizacji 
Priorytetu 4 ze względu na to, iż ARiMR nie jest instytucją pośredniczącą dla tego 
priorytetu (prezentacja stanowi załącznik nr 3 do protokołu).

Pan Paweł Wielgosz (Polski Karp) zadał pytanie, czy system informatyczny CST 
(Centralny system teleinformatyczny wspierający realizację programów operacyjnych 
i projektów współfinansowanych z Funduszy Europejskich 2014-2020) był wcześniej 
przetestowany na takiej ilości wniosków o dofinansowanie jakich można się 
spodziewać przy naborze przypadającym na 4 grudnia br. 

Pan Dyrektor Bartłomiej Kandziak (ARiMR) poinformował, iż ARiMR jest nowym 
podmiotem, który jest użytkownikiem systemu. Obciążenie systemu CST może 
wynikać z momentu złożenia wniosku o dofinansowanie. Prawdopodobieństwo, że 
wszyscy złożą WoD w tym samym czasie jest praktycznie zerowe. Ministerstwo 
Funduszy i Polityki Regionalnej dysponuje dobrą infrastrukturą i nie powinno być 
problemów technicznych. Nie ma potrzeby aby WoD były składane w ramach jednej 
sesji. WoD mogą być zapisywane i można do nich wracać. W przypadku WoD 
dotyczących rybołówstwa morskiego ważnym jest aby były one spokojnie 
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przygotowywane, celem zapewnienia ich dobrej jakości. W przypadku WoD 
dotyczących operacji w ramach sektora akwakultury, załączniki są przygotowane w 
formacie excel. Jeżeli nastąpi problem z otwarciem załącznika, należy zaktualizować 
oprogramowanie.  

Pan Paweł Wielgosz (Polski Karp): zapytał czy momentem złożenia WoD będzie 
pierwsze zapisanie czy kompletność WoD. 

Pan Dyrektor Bartłomiej Kandziak (ARiMR) poinformował, iż moment kiedy 
zaznaczy się opcję wyślij oznacza wpłynięcie WoD do ARiMR. Kiedy wniosek 
zostanie wysłany, nie ma możliwości jego edycji. Jednocześnie istnieje możliwość 
wycofania WoD i złożenia nowego wniosku.

Pani Dyrektor Magdalena Zasępa (MRiRW) poinformowała, iż ARiMR na dwa 
tygodnie przed każdym naborem WoD przeprowadza szkolenia, podczas których 
będzie przekazana informacja jak należy prawidłowo wypełniać WoD. 

Pani Alenka Kampl (KE) wyraziła zadowolenie z dużych postępów poziomu 
wykorzystania środków finansowych w ramach głównych priorytetów PO RYBY 2014 
– 2020. Przedstawicielka KE podkreśliła, iż w związku ze zbliżającym się 
zakończeniem PO RYBY 2014 – 2020 instytucja zarządzająca, pośrednicząca oraz 
beneficjenci PO RYBY 2014 - 2020 powinni zmobilizować siły, aby wykorzystać 
maksymalnie pozostałe środki w ramach programu.

Pani Dyrektor Magdalena Zasępa (MRiRW) poinformowała, iż instytucja 
zarządzająca dokłada starań, aby mobilizować beneficjentów programu oraz 
instytucję pośredniczącą celem, zamknięcia PO RYBY 2014 – 2020 zgodnie z 
planem.

Pani Anna Pyć (Stowarzyszenie Producentów Ryb Łososiowatych – SPRŁ) zadała 
pytanie na temat listy dokumentów, które muszą zostać opatrzone datą 2023 roku, 
aby poniesione koszty były kwalifikowalne. Dodała, iż chodzi w tym przypadku 
przede wszystkim o dokumenty związane z robotami budowlanymi, ponieważ 
beneficjent nie ma wpływu, kiedy inwestycja zostanie odebrana przez nadzór 
budowlany. Poprosiła, aby informacja w tym zakresie została przekazana do 
oddziałów regionalnych ARiMR. 

Pani Dyrektor Magdalena Zasępa (MRiRW) poinformowała, iż komunikat dotyczący 
listy wymaganych dokumentów do WoP będzie w dyspozycji oddziałów regionalnych 
ARiMR - zostanie zamieszczony na stronie ARiMR oraz będzie mógł być 
dystrybuowany. Pani Dyrektor poinformowała również, iż ze względu na indywidualny 
charakter każdej operacji realizowanej w ramach PO RYBY 2014-2020 trudno 
przewidzieć wszystkie dokumenty niezbędne jako załączniki do WoP. 

Pan Marcin Jodko (KIPR Ustka) zadał pytanie czy nabór realizowany w ramach  
środka 5.3 będzie ostatnim naborem oraz czy znana jest alokacja w ramach tego 
naboru. Ponadto, co się stanie w przypadku kiedy kwota w ramach złożonych 
wniosków o dofinansowanie na środek 5.3 przekroczy dostępną alokację.   
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Pani Dyrektor Magdalena Zasępa (MRiRW) poinformowała, iż od 24 do 30 listopada 
2023 r. będzie miał miejsce otwarty nabór WoD w ramach mechanizmu wojennego 
dla sektora przetwórstwa. Alokacja środków finansowych w ramach tego naboru 
będzie wynosić około 26 mln zł. Kiedy WoD przekroczą limit naboru, z uwagi na 
niedysponowanie wolnymi środkami, zastosowany zostanie mechanizm korygujący 
polegający na proporcjonalnym pomniejszeniu środków finansowych wszystkim 
ubiegającym się o pomoc finansową. Taki mechanizm spowoduje brak wykluczenia 
ubiegających się o pomoc. 

Prezentacje dotyczące projektów innowacyjnych realizowanych w ramach PO RYBY 
2014 – 2020. 

1) Pan profesor Andrzej Dowgiałło – przedstawiciel Morskiego Instytutu 
Rybackiego – Państwowego Instytutu Badawczego - prezentacja na temat 
technologii obróbki mechanicznej karpi w gospodarstwach akwakultury i w 
zakładach przetwórstwa ryb (załącznik nr 4 do protokołu);

2) Pan profesor Paweł Zalewski – przedstawiciel Politechniki Morskiej 
w Szczecinie – prezentacja na temat badań porównawczych innowacyjnych 
konstrukcji worka dorszowego redukujących ilość niewymiarowych ryb przy 
połowach włokowych dorsza bałtyckiego (załącznik nr 5 do protokołu);

3) Pan dyrektor Marcin Wiśniewski – przedstawiciel Polskiego Związku 
Wędkarskiego – Okręg w Poznaniu – prezentacja na temat innowacyjnych 
komponenty paszowe w żywieniu ryb reofilnych (załącznik nr 6 do protokołu).

Pani Alenka Kampl (KE) podziękowała za wygłoszone prezentacje. Komisja 
Europejska docenia rezultaty uzyskane w ramach realizowanych projektów dzięki 
wsparciu środków EFMR. Komisja Europejska zwraca szczególną uwagę na wartość 
jaką ma wykorzystanie efektów wdrażanych projektów. Informacja na temat 
rezultatów w ramach projektów innowacyjnych powinna zostać przekazana jak 
najszerszemu gronu odbiorców. Oczekujemy większej ilości podobnych prezentacji 
na przyszłych spotkaniach Komitetu Monitorującego. 

Pan Marek Waniewski (OPR Bałtyk) zadał pytanie odnośnie do prezentacji badań 
porównawczych innowacyjnych konstrukcji worka dorszowego. Pytanie dotyczyło 
przyczyn braku brania pod uwagę narzędzia opracowanego przez polskich 
naukowców w ramach prawodawstwa unijnego.  

Pani Dyrektor Magdalena Zasępa (MRiRW) poinformowała, iż do momentu kiedy 
państwo członkowskie z rekomendacji BLALTFISH lub innego forum doradczego dla 
KE nie zaprezentuje danego narzędzia połowowego, to Komisja Europejska nie 
będzie miała wiedzy o chęci stosowania tego narzędzia przez państwo członkowskie, 
Ponadto, aby dane narzędzie połowowe mogło być legalnie stosowane, musi znaleźć 
się w unijnym rozporządzeniu dotyczącym środków technicznych w rybołówstwie 
oraz przejść całą procedurę weryfikacji.

Pani Dyrektor Magdalena Zasępa zaznaczyła, iż w przypadku jeżeli będzie potrzeba 
wykorzystania danego narzędzia w rybołówstwie (opracowanego w wyniku projektu 



           

8

innowacyjnego), to Departament Rybołówstwa będzie mógł wesprzeć taką inicjatywę 
m. in. na forum Baltfish. 

Pan profesor Paweł Zalewski (Politechnika Morska w Szczecinie) poinformował, iż 
konstrukcja nie jest opatentowana i jest jawna. 

W następnej kolejności Pani Edyta Kosobucka - Markiewicz, Z-ca Dyrektora 
Departamentu Rybołówstwa MRiRW, przedstawiła prezentację na temat 
przygotowania do zamknięcia PO RYBY 2014 – 2020 (załącznik nr 7 do protokołu). 

Pan Ziemowit Pirtań (Stowarzyszenie Producentów Ryb Łososiowatych) skierował 
do przedstawicielki KE pytanie, czy istnieje szansa na przedłużenie okresu 
kwalifikowalności wydatków w ramach PO RYBY 2014 – 2020. Przytoczył przy tym 
raport ETO nt. wdrażania pomocy dla akwakultury w Europie, który mówi m, in. 
o niewielkim przyroście produkcji w stosunku do nakładów na akwakulturę w ramach 
PO RYBY 2014 – 2020. Dodał, iż projekty realizowane w ramach PO RYBY 
2014 - 2020 w sektorze akwakultury dotyczą w 90% inwestycji produkcyjnych 
w akwakulturze. Wspomniał, iż do tej pory nie było takiego programu, który 
podlegałby takim zdarzeniom jak epidemia Covid-19 czy wojna w Ukrainie. Pomimo 
tego wiele podmiotów podjęło się realizacji działań inwestycyjnych. Przedłużenie 
o 2-3 miesiące programu poprawiłoby sytuację wielu inwestycji. 

Pani Dyrektor Magdalena Zasępa (MRiRW) poinformowała, iż w zeszłym roku, 
w związku z sytuacją w Ukrainie, wydłużony został termin kwalifikowalności środków 
– z lipca do końca grudnia 2023 r w ramach wszystkich priorytetów PO RYBY 
2014 - 2020. 

Pani Alenka Kampl (KE) przekazała, iż Komisja Europejska rozumie obawy 
dotyczące zachowania terminów. Na chwilę obecną ostateczny termin 
kwalifikowalności środków upływa z końcem 2023 r. (końcowa data zakończenia 
realizacji działań i poniesienia kosztów przez beneficjentów). W ramach PO RYBY 
2014 - 2020 daty nie mogą zostać zmienione, ponieważ program ten wdrażany jest 
na podstawie rozporządzenia ustanawiającego wspólne przepisy dla wszystkich 
innych europejskich funduszy strukturalnych i inwestycyjnych. W wielu programach 
wprowadzono szereg zmian ze względu na Covid/kryzys w Ukrainie i wiele państw 
członkowskich ma opóźnienia we wdrażaniu. Dlatego też, Komisja Europejska 
zaproponowała wprowadzenie zmiany w rozporządzeniu zawierającym wspólne 
przepisy umożliwiając państwom członkowskim przeslanie końcowego wniosku 
o płatność do KE o jeden rok później niż obecnie przewidziano. Przedstawicielka KE 
zauważyła również, że Komisja nie zaproponowała przedłużenia okresu 
kwalifikowalności dla beneficjentów, gdyż to mogłoby prowadzić do dalszych 
problemów i opóźnień  dla nowego programu na lata 2021 – 2027. Ważne jest, aby 
wszyscy dołożyli starań w celu złożenia wszelkich niezbędnych dokumentów do 
końca br. Musimy zacząć wdrażanie nowego programu na lata 2021 – 2027, który 
obejmuje także restrukturyzację sektora rybackiego. 

Pani Anna Pyć (Stowarzyszenie Producentów Ryb Łososiowatych) poinformowała, 
iż ważne jest aby wnioskodawcy, którzy realizują inwestycje w ramach PO RYBY 
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2014 – 2020 nie mieli wątpliwości jakie dokumenty powinny być złożone do instytucji 
pośredniczącej z datą za 2023 rok, celem zagwarantowania, że wniosek o płatność 
zostanie rozliczony.  

Pani Dyrektor Edyta Kosobucka - Markiewicz (MRiRW) poinformowała, iż każdy 
dokument inny niż faktura lub potwierdzenie zapłaty opatrzony datą 2024 będzie 
podlegał weryfikacji przez ARiMR. Jednocześnie chcemy, aby jak najwięcej operacji 
było zrealizowanych.

Pani Anna Pyć (Stowarzyszenie Producentów Ryb Łososiowatych) podniosła, iż 
interpretacja otrzymana od instytucji zarządzającej jest pomocna. Jednocześnie 
wystosowała prośbę do ARiMR o informację na temat dokumentów, które są 
obligatoryjne w przypadku projektów budowlanych. Czy realizacja prac i  protokół 
odbioru ze strony inwestora muszą być opatrzone datą 2023. Czy nadzór budowlany 
musi odebrać i wydać pozwolenie na użytkowanie inwestycji z datą 2023 r.

Pan Dyrektor Bartłomiej Kandziak (ARiMR) zobowiązał się przekazać stosowną 
informację do oddziałów regionalnych ARiMR. Co do zasady, płatność następuje po 
zakończonych pracach. Dla ARiMR dokumenty księgowe musza być zrealizowane w 
2023 r. Aneksowanie UoD powoduje, że dane finansowe są niekorzystne. Zapewnił, 
iż będzie komunikat ze strony ARiMR oraz powiadomienie OR ARiMR celem 
usystematyzowania informacji.

Pan Marek Waniewski (OPR Bałtyk) skierował zapytanie do Komisji Europejskiej na 
temat sposobu rozliczania projektów inwestycyjnych w innych państwach 
członkowskich.  

Pani Alenka Kampl (KE) poinformowała, iż zasady są takie same dla wszystkich 
państw członkowskich, natomiast na poziomie krajowym państwa członkowskie 
mogą zorganizować proces zakończenia programu w sposób odmienny, ale zawsze 
w ramach obowiązujących uregulowań unijnych i krajowych zasadach. Na przykład  
są państwa członkowskie, które wymagały od swoich beneficjentów wszystkich 
dokumentów do końca kwietnia tego roku z zamiarem zamknięcia programu do 
końca tego roku (wdrażanie i płatności) lub państwa, które pozwoliły, aby beneficjenci 
mogli ponosić koszty do końca roku i złożyć wnioski o płatność aż w 1 kwartale  2024 
r. tak aby dać im więcej czasu na zakończenie realizacji działań. Właściwe wdrażanie 
zależy zatem od zasad ustanowionych przez każde państwo członkowskie. 

Pan Ziemowit Pirtań (SPRŁ) stwierdził, iż zasadne jest przedłużenie okresu 
rozliczania operacji w ramach PO RYBY 2014 – 2020. Większość projektów 
inwestycyjnych korzysta z mechanizmu zaliczek. Zgłaszają się do nas członkowie, 
którzy np. w ramach w PROW mają przedłużoną kwalifikowalność, z pytaniem czy 
tego samego mechanizmu nie można zastosować w PO RYBY 2014-2020. 
Dziękujemy za interpretację, jednak w kontekście zapisu, że do każdej sprawy trzeba 
podchodzić indywidualnie, nie jest to jasne dla oddziałów regionalnych ARiMR.

Pani Dyrektor Magdalena Zasępa (MRiRW) zaznaczyła, iż PROW czy też Plan 
Strategiczny dla Wspólnej Polityki Rolnej na lata 2023-2027 powstały na różnych 
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podstawach prawnych względem PO RYBY 2014 – 2020 i trudno jest, aby 
mechanizmy funkcjonujące w ramach PROW przenieść na obszar rybacki. 

W następnej kolejności prezentację na temat stanu prac nad wdrażaniem programu 
Fundusze Europejskie dla Rybactwa (załącznik nr 8 do protokołu) przedstawiła 
Pani Anna Jendral, naczelnik Wydziału Polityki Strukturalnej i Środowiska 
Morskiego w Departamencie Rybołówstwa MRiRW. 

Pan Andrzej Abramczyk (Związek Producentów Ryb) poinformował, iż dzisiaj 
w imieniu największych organizacji rybackich reprezentujących użytkowników 
rybackich został złożony wniosek o przesunięcie terminu naszego pierwszego naboru 
WoD w zakresie dywersyfikacji. Zapytał czy tego typu przesunięcia są możliwe.

Pani Dyrektor Magdalena Zasępa (MRiRW) poinformowała, iż harmonogram 
naborów WoD będzie podlegał aktualizacji raz na kwartał. Harmonogram powinien 
być stosowany - wówczas wszyscy mamy możliwość przygotowania się do naborów. 
Natomiast harmonogram ten jest ruchomy. 

Pani Anna Pyć (SPRŁ) wyraziła zadowolenie z sytuacji, kiedy jest dostępny 
harmonogram naborów WoD. Aby WoD były bardziej dopracowane potrzebujemy 
pokazania, że nabory na dane działanie będą powtarzane. Jeżeli wiemy, że kolejny 
nabór będzie za rok, wówczas beneficjenci  nie złożą niedopracowanych wniosków, 
co ułatwi życie beneficjentom i instytucji pośredniczącej. Pani Anna Pyć 
podziękowała za możliwość składania wniosków w ramach planów produkcji i obrotu. 
Chcielibyśmy, aby była możliwość składania wniosków wieloletnich. 

Pani Dyrektor Magdalena Zasępa (MRiRW) poinformowała, iż IZ dołoży starań, aby 
harmonogram naborów WoD pokazywał cykliczne nabory. 

Pani Małgorzata Pawliszak (PSPR) stwierdziła, iż alokacja środków finansowych dla 
sektora przetwórstwa jest krzywdząca. Nie rozumiemy, dlaczego przetwórstwo 
zostało praktycznie wykluczone w ramach programu na lata 2021 – 2027. Na 11 
posiedzeniu KM PO RYBY 2014 - 2020 otrzymaliśmy informację, że sektor 
przetwórstwa otrzyma 165 mln euro, co wydawało się akceptowalne. 
Przedstawicielka PSPR zapytała dlaczego kwota dla przetwórstwa została 
zmniejszona do 26 mln euro.

Pani Dyrektor Magdalena Zasępa (MRiRW) poinformowała, iż na 11 posiedzeniu 
KM PO RYBY 2014 - 2020 przedstawiane były metodologie, które stanowiły 
podstawę oszacowania stawek w ramach rekompensat wojennych za 2022 rok. Dla 
przetwórstwa metodologia zakładała środki w wysokości 105 mln zł. W 2022 r. został 
uruchomiony nabór na 105 mln dla sektora przetwórstwa. W tym roku, ze względu na 
to, że mamy koniec perspektywy finansowej i niewystarczającą ilość środków, udało 
się wygospodarować 26 mln zł. Zastanawialiśmy się, czy uruchomić nabór WoD. 
Chcieliśmy dać szansę skorzystania ze środków finansowych tym, którzy ponieśli 
stratę w 2023. Na chwilę obecną nie ma skąd przesunąć środków finansowych. W 
nowym programie FER na lata 2021 - 2027 jest przewidziana pomoc dla sektora 
przetwórstwa, w tym dla małych i średnich przedsiębiorstw. Ponadto sektor 
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przetwórstwa będzie miał możliwość skorzystania ze środków w ramach Krajowego 
Planu Odbudowy. Inni beneficjenci nie mają takiej możliwości.

Pan Marcin Jodko (KIPR Ustka) podziękował za I nabór WoD w ramach nowego 
programu. Zwracając się do KE dodał, iż „po 20 latach organizowania przez KE 
rybołówstwa na Bałtyku, najbardziej oczekiwanym działaniem w ramach nowego 
programu FER, który ma służyć rozwojowi rybołówstwa, jest złomowanie”. Ponadto, 
przedstawiciel sektora rybołówstwa morskiego dodał, iż za wcześnie jest na 
ogłoszenie naboru WoD w zakresie planów produkcji i obrotu.  Potrzebne jest osobne 
spotkanie w tej sprawie z zainteresowanymi beneficjentami ze względu na zamkniętą 
grupę podmiotów, które będą mogły skorzystać z tego typu pomocy.  

Pani Dyrektor Magdalena Zasępa (MRiRW) zapewniła, iż prośba Pana Marcina 
Jodko zostanie wzięta pod uwagę. 

Następnie Pani Małgorzata Marciniuk z Departamentu Rybołówstwa MRiRW 
przedstawiła prezentację na temat szkoleń z zakresu stosowania Karty Praw 
Podstawowych Unii Europejskiej oraz Konwencji ONZ o prawach osób 
niepełnosprawnych (załącznik nr 9 do protokołu). 

Pani Alenka Kampl (KE) poinformowała, iż jeżeli chodzi o Kartę Praw 
Podstawowych Unii Europejskiej oraz Konwencję ONZ to nie jest to tylko formalność, 
ale warunek wstępny do otrzymania pomocy finansowej przez państwo 
członkowskie. Ważne jest praktyczne stosowanie się do zasad i wszyscy beneficjenci 
powinni wziąć to pod uwagę. Komitet Monitorujący powinien być informowany 
w sposób transparentny przynajmniej raz na rok o jakichkolwiek sprawach 
pojawiających się w tym temacie.  

Pani Dyrektor Magdalena Zasępa (MRiRW) podziękowała za spotkanie 
i poinformowała, że z posiedzenia KM zostanie sporządzony protokół.  

Z upoważnienia Przewodniczącego 
Komitetu Monitorującego Program Operacyjny 

„Rybactwo i Morze”

Magdalena Zasępa
dyrektor
Departamentu Rybołówstwa
/podpisano elektronicznie/
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